



### 最新消息 Recent News

# 理學院六十周年慶祝活動

## Science Faculty 60<sup>th</sup> Anniversary Activities

### 理學院六十周年網頁

#### Science Faculty 60<sup>th</sup> Anniversary Website

理學院六十周年網頁已正式推出 (<https://www.60.sci.cuhk.edu.hk/>)，敬請留意以了解院慶的最新消息！

We are pleased to announce that the Science Faculty 60<sup>th</sup> Anniversary Website has been launched (<https://www.60.sci.cuhk.edu.hk/>). Please stay tuned to our website and pay attention to the latest updates on our anniversary!



### 院長盃 Dean's Cup

院長盃已於四月及六月順利舉行，超過140位理學院校友、學生及教職員組成12隊隊伍，於4月16日共聚夏鼎基足球場，在理學院六十周年院長盃的七人足球賽中一決高下。

而於6月4日舉辦的羽毛球、籃球及網球比賽，則有100名活力十足的選手踴躍參加。各隊球員全力以赴，揮灑汗水，體現優秀的運動精神。

理學院再次感謝各隊伍的踴躍參與，並鼓勵各位校友、學生、教職員及各方好友在日後的鑽禧慶祝活動上再次歡聚。

The Dean's Cup was successfully held in April and June 2023. More than 140 alumni, students, and staff of the Science Faculty formed 12 teams and gathered bright and early on 16 April 2023 for some seven-a-side football fun at Sir Philip Haddon-cave Sports Field, as part of the Science Faculty's 60<sup>th</sup> anniversary celebrations.

A hundred energetic players also gathered for competitive sports tournaments in badminton, basketball and tennis on 4 June 2023. The event was a showcase of excellent sportsmanship and team spirit where the competing teams put in their best efforts.

The Faculty is grateful for the enthusiastic participation by the teams, and looks forward to reuniting with all Faculty alumni, students, staff, and friends at the upcoming celebrative activities for 60<sup>th</sup> anniversary.

#### 冠軍隊伍合照

#### Group photos of champion teams



#### 1 足球 Football: FNS

朱建勤先生 (生命科學學院助理講師) 及 食品及營養科學校友  
Mr. Astley CHU (Assistant Lecturer, School of Life Sciences) &  
Food and Nutritional Sciences Alumni

#### 2 羽毛球 Badminton: 唔好羽

黃智豪 (生物學學生) 及 周溢禮 (理學學生)  
WONG Chi Ho (Biology student) & Jeffrey CHAU (Science student)

#### 3 籃球 Basketball: FNS

食品及營養科學校友 Food and Nutritional Sciences Alumni

#### 4 網球 Tennis: STA Boyz

統計學系校友 Statistics Alumni

#### 比賽得獎名單

#### The award recipients of the tournaments

	冠軍 Champion	亞軍 1 <sup>st</sup> Runner-up	季軍 2 <sup>nd</sup> Runner-up
足球 Football	FNS	統計精英	俊文統計
羽毛球 Badminton	唔好羽	Sam & John	尷尬囉
籃球 Basketball	FNS	足球小將	STAT ELITE
網球 Tennis	STA Boyz	Shaw Tennis Class	執波仔

## 校友開放日 Alumni Open House

學院於6月3日舉辦首個六十周年校友開放日，為一連串活動掀開序幕，更有幸邀得多位學系/課程校友會會長重返母校，參與開幕儀式。舊生及其親友一同參加各項既有趣且具教育意義的活動，並在校園內與舊同學和老師暢聚話當年，共度歡樂時光。

The Faculty's first-ever Alumni Open House was held on 3 June 2023 where there was a series of activities to welcome alumni, along with their family and friends back on campus. They engaged in different educational activities and enjoyed themselves at tea gatherings to catch up with old classmates and former teachers. The meaningful occasion was graced by the presence of several Alumni Association leaders at the opening ceremony.



## 理學院60周年傑出學者科學講座

### Science Faculty 60<sup>th</sup> Anniversary Distinguished Science Lecture

#### 丘成桐教授：鞍山馬水一甲子，遊子他鄉半世情

#### Professor YAU Shing Tung: Tolo Homecoming - Reunion for CUHK's Diamond Jubilee

數學泰斗 丘成桐教授 在4月24日主講名為「鞍山馬水一甲子，遊子他鄉半世情」的理學院六十周年傑出學者科學講座，吸引超過900位學者、教職員、學生及公眾人士線上線下出席。

The Faculty was honoured to invite mathematics maestro, Professor YAU Shing Tung, back to CUHK as part of the Science Faculty 60<sup>th</sup> Anniversary Distinguished Science Lecture Series to give a talk entitled "Tolo Homecoming – Reunion for CUHK's Diamond Jubilee", on 24 April 2023. Around 300 scholars, staff, students and members of the public attended the lecture, with more than 600 online audience members joining live online from Mainland China.



更多詳情 Details: <http://bit.ly/43M3L0K>

## 其他講座 Other Lectures

### 涂豫海博士 Dr. TU Yuhai: The Cost-Performance Tradeoff in Living Systems



美國IBM T. J. Watson研究中心 涂豫海博士(圖左)於4月14日主講其中一個傑出科學講座

Dr. TU Yuhai of the IBM T.J. Watson Research Centre, USA (photo on left) gave one of the Distinguished Science Lectures on 14 April 2023

### 侯一釗教授 Professor HOU Yizhao Thomas:

### The Transformation from an Ordinary College Student to a Transformative Researcher



加州理工學院 侯一釗教授(圖左)於6月9日主講另一傑出科學講座

Prof. Thomas HOU of the California Institute of Technology (photo on left) gave another Distinguished Science Lecture on 9 June 2023

# 傑出學者科學講座暨科研分享會2023

## Distinguished Science Lectures cum Research Day 2023

本年度的「理學院60周年傑出學者科學講座暨科研分享會」於6月11日(星期日)舉行。除了理學院學者介紹跨學科研究成果之外，學院亦邀請到兩位來自加州大學伯克利分校的傑出學者，分別是Randy SCHEKMAN教授和David DRUBIN教授，為我們帶來傑出學者科學講座和科研分享會主題演講，以及介紹他們在生命科學方面的最新發現。

The Faculty is delighted to host the Science Faculty 60<sup>th</sup> Science Lectures cum Research Day on 11 June 2023 (Sunday). Apart from the sharing on interdisciplinary research from our faculty members, the Faculty is honored to have two world-renowned distinguished scholars Professor Randy SCHEKMAN and Professor David DRUBIN from the University of California, Berkeley to deliver Distinguished Science Lectures cum Research Day Keynote Lectures and share their latest discoveries in life sciences.



加州大學伯克利分校 Randy SCHEKMAN 教授(圖左)和 David DRUBIN 教授(中)於傑出學者科學講座暨科研分享會中演講以及與出席嘉賓合照 Prof. Randy SCHEKMAN (photo on left) and Prof. David DRUBIN (middle) from the University of California, Berkeley delivered Keynote Lectures at Distinguished Science Lectures cum Research Day and posed group photos with attending guests.

## 活動 Upcoming Events

### 理學院60周年晚宴 Science Faculty 60<sup>th</sup> Anniversary Banquet

為慶祝理學院六十周年，理學院將於9月16日舉行晚宴，邀請各位校友、學生、教職員一起回顧理學院一甲子的各項成就。同時藉此感謝及表揚各位的貢獻及付出。

更多票務及晚宴詳情，密切留意理學院的網頁。

Mark your date on 16 September 2023 and let us gather to celebrate the 60<sup>th</sup> birthday of CUHK's Faculty of Science! A night to be remembered for many years to come, join us in reminiscing the old times while recognising the many achievements made and contributed by our alumni, staff, and students for the past six decades. Stay tuned to further announcements and the Faculty of Science website for the ticketing and more details!



#### 日期 Date

2023年9月16日 (星期六)  
16 September 2023 (Saturday)

#### 場地 Venue

香港會議展覽中心 會議廳  
Convention Hall, Hong Kong Convention and Exhibition Centre

#### 餐前酒會 Cocktail Reception

17:00 – 19:00

#### 詳情 Details

<https://www.60.sci.cuhk.edu.hk/banquet/>



#### 晚宴 Banquet

19:00 – 22:30

#### 查詢 Enquiries

sfo@cuhk.edu.hk / 3943 0594

# 校友午聚 Alumni Lunch Gatherings

中大理學院於三月特意舉辦兩場午聚，聯繫校友。

兩場的聚會邀請到副院長(學生事務)王海嬰教授及助理院長(學生事務)區詠娥教授，以及理學院60周年籌備委員會成員出席，向校友預告一連串的院慶慶祝活動，收集大家對學院校友活動的意見。

The Faculty held two lunch gatherings in March 2023 to reconnect with our alumni from different undergraduate and postgraduate programmes.

Professor WONG Hoi Ying, Associate Dean (Student Affairs), and Professor Shannon AU, Assistant Dean (Student Affairs) along with members of the Science Faculty 60<sup>th</sup> Anniversary Planning Group introduced a series of events to celebrate the Faculty's Diamond Jubilee. They also took the chance to collect opinions from alumni on alumni activities to be organised by the Faculty.

We look forward to seeing more of you in our future events!



3月19日的聚會  
The first gathering on 19 March



3月26日的另一場聚會  
Another gathering on 26 March



## 物理系校友會2023年度幹事會名單 The CUHK Physics Alumni Association

香港中文大學物理系校友會已於2023年2月28日至3月7日舉行網上會員大會及投票，共有34位會員登記出席。經投票議定，大會以32票贊成、0票反對，以及2票棄權，通過是次網上舉辦會員大會。

並以34票贊成、0票反對，以及0票棄權通過會員大會議項及新一屆幹事會，2023年度幹事會任期由2023年3月1日至2024年2月29日，名單如下：

**會長：**  
余立仁 Felix (03/聯合物理)

**副會長 (校友事務)：**  
許棉斯 Fiona (03/聯合物理)

**秘書：**  
陳漢鳴 Mike (13/逸夫物理)  
李梓龍 Alvin (22/逸夫物理)

**副會長 (行政事務)：**  
鄭家榮 Ka Wing (07/逸夫物理)

**副會長 (對外事務)：**  
李家樂 Ka Lok (13/逸夫物理)

**財政：**  
李瑞茵 Linda (03/崇基物理)

**活動策劃：**  
潘彥光 (06/新亞物理)  
文日初 Oscar (11/聯合物理)  
徐家傑 Chui (11/崇基物理)  
麥子豪 Wheat (12/新亞物理)  
黃國豪 Tommy (14/逸夫物理)  
方柏迪 Pak Tik (16/新亞物理)  
何健安 Ken (17/新亞物理)  
葉浩昕 Ian (18/聯合物理)

**校友事務理事：**  
林智強 Jan (05/逸夫物理)  
溫志仁 Sheva (05/逸夫物理)  
黃志偉 Tommy (03/崇基物理)  
何嘉熙 Matthew (22/聯合物理)

**幹事會聯絡方法 Contact Method**  
電郵Email: [info@cupaa.org](mailto:info@cupaa.org)  
網頁Website: <http://www.cupaa.org>

## 統計學系校友會活動回顧 Statistics Alumni Activities

統計學系校友會於今年二及三月舉辦校友活動。

校友會在2月7日邀請到在美國工作的孔友駿校友主講「Data Scientist in Silicon Valley」，與同學及一眾舊生分享職場見聞。

孔校友在中大畢業後，曾在本地上市公司及新聞媒體等機構從事數據分析工作，及後遠赴美國三藩市修讀數據科學碩士課程，並於當地發展事業。

另外，校友會在3月14日在中環舉辦聯校 Happy Hour活動，吸引超過二十位校友及同學參與。

The Alumni Association of Department of Statistics organised two alumni events in February and March 2023.

On 7 February 2023, Geoffrey HUNG (Statistics alumnus) shared market insights with fellow students who are interested in the field of data analytics in the alumni sharing entitled "Data Scientist in Silicon Valley".

Geoffrey is currently Data Scientist in a company based in Silicon Valley. He worked as data analyst for several HK-based listed companies and media corporation after graduating from CUHK. He later pursued further studies in San Francisco and decided to develop his career in the US.

The Association also organised a happy hour networking event in Central on 14 March 2023 and attracted more than 20 alumni and students to join.



# 校友近況 Alumni Update

此部分的內容為中大理學院的校友提供，歡迎各位投稿分享個人近況消息或工作新動向。

The content in this section is provided by the CUHK Science alumni. We welcome alumni to share with us your latest news and updates.



## 陳帥 (18/生物化學)

陳校友在2018年獲頒生物化學哲學博士學位，現於深圳大學擔任副研究員。



## 張碧凝 (13/生物化學及生物醫學)

張校友在2013年獲頒生物化學及生物醫學理學碩士學位，及後在中大修畢哲學博士課程，現為山東省眼科研究所副研究員及中大眼科及視覺科學學系客座助理教授，主要負責角膜病的相關研究。

## LEUNG Lok Chun Rogen 梁諾峻 (12/Chemistry)

After completing the PhD programme at University of Oxford, Rogen pursued a career in the patent profession in the UK. He said, "It's an incredibly fascinating field



that demands a blend of scientific and legal expertise. The clients I am working for are mainly large pharmaceutical companies, but I also work for individuals from smaller firms and universities. It's an immensely challenging role, but the sense of fulfillment it brings is truly rewarding."

## LO Ka Hei Kenneth 羅家禧 (13/Food and Nutritional Sciences)

Kenneth is an Assistant Professor at the Department of Food Science and Nutrition, and the subject lecturer of MSc in Nutrition and Healthy Ageing at The Hong Kong



Polytechnic University. As a registered nutritionist in Public Health of Association for Nutrition (AfN) in the UK, he also serves as a council member for Hong Kong Nutrition Association. Kenneth is also one of the recipients of the American Journal of Clinical Nutrition Top Reviewer Award in 2020 and 2021.



## Duncan K H FONG 方敬海 (79/Mathematics)

Duncan Fong is Professor of Marketing and Statistics at Pennsylvania State University. He is an elected Fellow of: The American Statistical Association, The International Society for Bayesian Analysis, and The Royal Statistical Society. He has served as Head/PhD Coordinator of the Marketing Department at Penn State University for years.

Professor Fong is a former Associate Editor of: The Journal of the American Statistical Association and The Journal of Business & Economic Statistics. He has supervised many doctoral dissertations and his former PhD advisees were placed at business schools as tenure track faculty or at industrial firms as statisticians. His wife, Ms. Mosuk Chow, also a graduate of CUHK in Mathematics, is working at the same university as Research Professor of Statistics.



## LEUNG Kwok Chu Anthony 梁國柱 (00/Mathematics)

Anthony, Co-Founder & CTO of a Web3 services and consulting company, led his team to win the Certificate of Merit at the Hong Kong ICT Awards 2022: Smart Living (Smart Lifestyle) Award.

## 投稿校友近況 Submission of News/ Updates

歡迎各位校友透過網上表格，投稿分享個人近況消息或工作新動向，新一期《伴理》快將出版。

You are welcome to share with us your latest news and updates. The next issue will be published soon.



<https://bit.ly/3VzJ5Fb>